
Põltsamaa piirkonna ajaleht

Hind 8 krooni

Vaata ka www.vali.ee

KOGUDUSTES

Nr. 5 (1334) 

Reede,  

18. jaanuar 2008 

EELK PÕLTSAMAA 
NIGULISTE 
KOGUDUSES 
Reedel, 18. jaanuaril 

kell 18.00  noorteõhtu 

kiriklas.

Pühapäeval, 20. jaanua-

ril kell 11.00 

3. pühapäev enne paas-

tuaega – jumalateenistus 

armulauaga.

 
EKNK PÕLTSA-
MAA
JORDANI 
KOGUDUSES
Pühapäeval, 20. 
jaanuaril kell 11.00 
jumalateenistus ja laste 
pühapäevakool. 
Info tel 56633720,  
www.jordan.ee

PÕLTSAMAA     
ADVENT-
KOGUDUSES
Reedel, 18. jaanuaril 
kell 19.00 palvejumala-
teenistus.
Laupäeval, 19. jaanuaril 
kell 10.00 piiblitund. Kell 
11.00 jumalateenistus. 

TÄNA LEHES:

Noored on 
kohalikust 
ettevõtlusest 
väheteadlikud

Ragn-Sells 
alustab korral-
datud prügive-
du märtsist

Järve Selver - Pärnu mnt 238; Tondi Selver - Tammsaare tee 62; Pirita Selver - Rummu tee 4; Kadaka Selver - Kadaka tee 56A; Merimetsa Selver - Paldiski mnt 56; Punane Selver - Punane 46; Torupilli Selver - Vesivärava 37; 
Pelgulinna Selver - Sõle 51;  Mustakivi Selver - Mustakivi tee 3A; Suurejõe Selver - Pärnu, Suur-Jõe 57; Mai Selver - Pärnu, Papiniidu 42; Krooni Selver - Rakvere, F.G.Adoffi 11; Männimäe Selver - Viljandi, Riia mnt 35; Vilja 
Selver - Võru, Vilja tn 6; Jõhvi Selver - Jõhvi, Narva mnt 8; Valga Selver - Valga, Raja 5; Saare Selver - Kuressaare, Tallinna tn 67; Anne Selver - Tartu, Kalda tee 43; Ringtee Selver - Tartu, Ringtee 78; Sõbra Selver - Tartu, 
Sõbra 56; Veeriku Selver - Tartu, Vitamiini 1; Jaamamõisa Selver - Tartu, Jaama 74; Jõgeva Selver - Jõgeva, Kesk 3a/4; Põltsamaa Selver -Põltsamaa, Tartu mnt. Bussijaamaplats.

Pakkumised kehtivad 
18.01. - 20.01.

Kiivi korvis, 1 kg

2190

Selveri Köök
Makaroni- singisalat, 

kg

3790

Nõo Lihavürst
poolsuitsuvorst Krakov, 

kg

5990

www.selver.ee

Fotodel on illustreeriv tähendus. 
Pakkumised kehtivad kuni kaupa jätkub.

Elioni majal uus omanik
Möödunud aasta 
novembrikuu lõpus 
omandas OÜ KSK Jõ-
geva, kes juba pikemat 
aega oli otsinud oma 
Põltsamaa kauplusele 
avaramat müügipinda, 
enampakkumise kaudu 
Elioni maja.

Tartu mnt 1A asuv äri-
hoone paikneb Põltsamaal 
väga heas kohas, kus OÜ 
KSK Jõgeva saab juhataja 
Veiko Peldese sõnul laien-
dada Põltsamaa KSK ko-
dutehnika kauplust. Kuna 
hoone uus omanik ise kogu 
ärihoone pinda vähemalt 
esialgu ei vaja, siis sõlmiti 
kõigi hoones tegutsevate 
rentnikega uued tähtajali-

sed rendilepingud.  
“Kõik rentnikud jät-

kavad Elioni majas oma 
äritegevust. Neist mõned 
küll uutes ruumides. Het-
kel aga tegeleme ärihoones 
mõnede ruumide sanitaar-
remondi ja korrastamisega. 
Lisaks sellele teeme korda 
ja ehitame välja veel mõned 
rendipinnad. Kui erilisi 
tõrkeid ei teki, siis KSK ko-
dutehnika kaupluse avame 
kevadel. Uutel ja suurema-
tel kaubanduspindadel aga 
hakkame pakkuma laiemas 
valikus kodutehnikat, kui 
seni Põltsamaal pakkuda 
saime, millele lisandub ka 
aia- ja mototehnika,” rääkis 
Veiko Peldes KSK plaani-
dest Põltsamaal.

Elioni maja rentnikest 
tuli esimeselt korruselt 
teisele kolida solaariumil, 
kangapoel ja õmblejatel. 
Esimese korruse vasakust 
tiivast paremasse kolisid 
aga Tööinspektsioon, Kor-
juse Kinnisvara ja pan-
dimaja. Kuna enamikul 
Elioni maja rentnikest olid 
eelmised rendilepingud 
sõlmitud mitmeid aastaid 
tagasi tolleaegsete hinda-
dega, siis tuli Veiko Peldese 
sõnul rendihindasid mui-
dugi korrigeerida ehk tõsta. 
“Minule teadaolevalt on 
meie rendihinnad ühed 
Põltsamaa soodsamad,” 
märkis Veiko Peldes.

KSK Põltsamaa kaup-
luse tarbeks ehitatakse 

Elioni maja vasakpoolses 
tiivas välja ligikaudu 250 
ruutmeetrit kaubanduslik-
ku pinda. Samas ehitatakse 
ärihoone esimesel korrusel 
välja veel rendipindadeks 
2-3 ruumi ja teisel kor-
rusel üks ruum. “Nende 
ruumide suurused on ligi-
kaudu 20-30 ruutmeetrit. 
Eelnimetatutele lisaks on 
võimalik uusi ruume välja 
ehitada ka keldrikorrusel, 
kuhu saaks juurde tekitada 
ligikaudu 250 ruutmeetrit 
rendipindasid,” on Veiko 
Peldes kindel. 

 
RAIVO FELDMANN

Järgneb lk. 3

Muljeid Põlt-
samaa valla 
laulukonkur-
silt

Endise Elioni maja uus omanik on alustanud ümberkorralduste ja ruumide korrastamisega.
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Ilmub Põltsamaal  igal kolmapäeval ja reedel

Pajusi mnt. 22; 48106 Põltsamaa
Tel. 776 8871; 776 8872, 776 8874
Faks 776 8873
e-mail: uudised@vali.ee
Toimetaja Merike Kask 
Toimetus: Toomas Reinpõld, 
Ülle Lätte, Raivo Feldmann
Korrektuur: Helbe Pung
Reklaamitoimetaja: Helle Miller
Väljaandja OÜ Vali Press
Juhataja Heikki Soom, tel. 775 2491

Toimetusel on õigus kirju ja teisi kaastöid  nende 
selguse huvides toimetada ning lühendada. 
Kaastöid ei tagastata. Kaastöid honoreeritakse 
valikuliselt.
Kõik ajalehes Vali Uudised avaldatud artiklid (sh. 
päevakajalisel, majanduslikul, poliitilisel või religioos-
sel teemal) on autoriõigustega 
kaitstud  ning nende reprodutseerimine, levitamine 
ja edastamine mistahes kujul on ilma toimetuse 
nõusolekuta keelatud.

Kuulutusi võetakse vastu kõigis
Jõgevamaa postkontorites ja toimetuses.
Toimetus ei vastuta kuulutuste sisu eest.

UUS RUBRIIK

Töölepinguseaduse 
eelnõu on mahukas 
ning paraku on liikvele 
läinud mitmeid vääriti-
mõistmisi. Osasid neist 
nimetas kolleeg Hannes 
Rumm oma varasemas 
artiklis. Soovin neile 
siin vastata. 

 
Iga inimene on Eestis 

tähtis. Oluline on, et igaüks, 
kes soovib olla ühiskonnas 
aktiivne ja  tahab töötada, 
peab seda ka saama. Otsust 
toetab täienenud sotsiaal-
kindlustussüsteem ning 
iga inimese konkreetsetest 
vajadustest lähtuv nõusta-
mine ja abistamine uue töö-
koha leidmisel. Möödunud 
nädalal kiitis valitsus heaks 
elukestva õppe strateegia 
muudatused. 

Koolitustel osalemine 
on nüüdsest kättesaada-
vam töötajatele, kes omal 
algatusel end koolitada 
soovivad. Tööturuamet pa-
kub töötule tema oskustest 
ja vajadustest lähtuvat 
nõustamis- ja koolitustee-
nust. Uute väljakutsete ot-
sijatele pakub Tööturuamet 
karjäärinõustamist. Ja seda 
täiesti tasuta. 

Eestis on 660 000 töö-
ealist inimest. Iga töötaja 
töötab poole oma elust. 
Tegelikult on lausa piinlik, 
et nii suurt osa nii paljude 
inimeste elust reguleerib 
seadus, mis on tehtud aas-
tal 1992 ning mille põhi-
mõtted on pärit nõukoguli-
kust industrialiseerimisele 
suunatud tööõigusest. Seni 
ei ole me suutnud pak-
kuda tänases maailmas 
ja majandussituatsioonis 
orienteerumiseks vajalik-
ku paindlikku ja turvalist 
tööõigust. 

Täna töötab 46,7% ehk 
300 000 inimest ettevõttes, 
kus on alla kümne töötaja. 
Nii meenutab meie suurim 
tööandja oma liikmete ar-
vult sõpruskonda. Siin ei ole 
mõtet suruda käskudele ja 
keeldudele, mis pigem hä-
vitavad kui loovad eluterve 
töökeskkonna. Uue seadus-
eelnõu põhiidee ongi jätta 
töösuhte osapooltele niipal-
ju vabadusi kui võimalik, 
et leida kõige paremini 
toimivad lahendused just 
sellele ettevõttele. Mitte 
ainult palk, vaid ka muud 
soodustused võivad olla 
läbirääkimiste teema. Eesti 
inimene ei ole lammas, kes 

Vastuseks Hannes Rummi 
väidetele

laseks ennast pügada, vaid 
oskab ja julgeb enda eest 
seista ning tööandjaga läbi 
rääkida. 

1. ja 2. küsimus puu-
dutasid koondamisi. Eesti 
töötaja on tark, intelligent-
ne, kohanemisvõimeline ja 
arengule suunatud. Eesti ei 
ole enam odava tööjõu maa, 
vaid me müüme oma oskusi 
teha parimat tööd. Eelnõu 
innustab töötajat koolitus-
tel osalema nii enese kui 
tööandja algatusel. On ju 
loogiline, et mida enam töö-
taja oma oskusi täiendab, 
seda rohkem peab tööandja 
vaeva nägema, et oma töö-
tajat kinni hoida. 

Ükski tööandja ei koon-
da head töötajat. Eelnõu 
kohaselt ei saa õel tööandja 
heast peast  koondada. Iga 
koondamine peab olema 
selgelt põhjendatud ma-
janduslike vajadustega. 
Enne koondamist peab töö-
andja pakkuma töötajale 
teist tööd. Kui muud kohta 
pakkuda tõesti ei ole, peab 
töötajale võimaldama vaba 
aega teise töö otsimiseks.

Ka siin saavad pooled 
omavahel kokku leppida, 
kui suur on koondamishü-
vitis ja kui pikalt peab ette 
teatama. Näiteks Soomes 
ja teistes põhjamaades ongi 
koondamishüvitis kirjas 
kollektiivlepingus, mitte 
aga seaduses.

3. küsimus puudutas 
tööd riigipühadel ja puh-
kepäevadel. Eelnõu ütleb, 
et kui töötaja töötab rii-
gipühal või puhkepäeval, 
tuleb see hüvitada täien-
dava vaba aja andmisega. 
Täna oleme olukorras, kus 
näiteks politseinikud ra-
bavad kogu aeg ületunde 
teha ja on riigipühadelgi 
kogu aeg tööl. See aga pole 
normaalne, sest nad kurna-
vad ennast ära. Nii tulevad 
haigused, stress, väheneb 
tähelepanelikkus ja võivad 
juhtuda õnnetused. Eelnõu 

ettevalmistamise ajal olid 
sotsiaalpartnerid arvamu-
sel, et lisaks peab säilima 
ka rahalise hüvitamise või-
malus. Seetõttu ongi eel-
nõus mõlemad võimalused 
kirjeldatud. 

Tegelikult määrab hüvi-
tise suuruse praktikas turg. 
On ju selge, et kui bensiini-
müüja ei leia töötajat, kes 
oleks nõus jõululaupäeval 
seaduses ette nähtud raha 
eest töötama, peab ta ot-
sustama, kas paneb tankla 
sootuks kinni või pakub 
soodsamat hüvitist. 

4. küsimus on töötasu 
vähendamise kohta, kui 
tööandja satub raskustesse. 
Siin on valesti aru saa-
dud. Esiteks peavad olema 
tööandjal väga mõjuvad 
majanduslikud põhjused, 
et töötasu vähendada. Ka 
täna saab ettevõtja töötajad 
koju saata, kui tootmine 
väheneb, seda aga töötaja 
jaoks viletsamatel tingi-
mustel, kui eelnõu soovitab. 
Töötajale tuleb eelnõu ko-
haselt sel perioodil maksta 
suuremat raha kui täna, 
samavõrra tuleb tööd teha 
vähem ning kui selline va-
riant ei sobi, võib töötaja 
nõuda koondamist. Tööand-
ja ei pea Tööinspektsioonile 
enam oma raskustest teata-
ma. Tegelikult pole Tööins-
pektsioonil nagunii mingit 
võimalust kontrollida, kas 
ettevõtet on tõesti tabanud 
raskused. Kontrollida saab 
ainult seda, kas protseduur 
oli korrektne. 

5. küsimus väitis, justkui 
saaks rasedaid ja väikeste 
laste vanemaid suvaliselt 
vallandada. See on vale, 
sest väike või alles sündi 
ootav laps kaitseb oma va-
nemat ka eelnõu kohaselt. 
Ka täna kehtiv töölepingu 
seadus lubab rasedat või 
alla kolmeaastase lapse 
vanemat vallandada, kui 
ettevõte likvideeritakse või 
läheb pankrotti,  töötaja ei 
läbi katseaega edukalt, ei 
täida töökohustusi, saadab 
korda vääritu või korrup-
tiivse teo. Ainuke muudatus 
eelnõus on, et enam ei pea 
luba küsima tööinspektorilt 
ehk ametnikult, kes nagunii 
saab kontrollida üksnes 
protseduuri korrektsust, 
mitte selgitada välja põhju-
seid. Vallandamise põhju-
seid saab ka täna vaidlusta-

da üksnes kohtus. Erinevalt 
täna kehtivast seadusest 
eeldab eelnõu, et tööandjal 
on halvad kavatsused ja ta 
vallandab töötaja just selle 
pärast, et too on rase või 
kasvatab väikest last.  No ja 
tõestagu nüüd, et see ei ole 
nii. Rasedat ja väikese lapse 
kasvatajat ei tohi koon-
dada. Kõne alla võib tulla 
ainult ettevõtte pankrot või 
tegevuse lõpetamine, mil 
kõik töötajad töö kaotavad. 
No peab siis tööandja oma 
töötaja peale ikka vihane 
olema küll, kui ta temast 
lahtisaamise nimel kogu 
firma kinni paneb! 

 
6. küsimus käis tööle-

pingute sõlmimise kohta. 
Tööleping põhineb poolte 
kokkuleppel ja seda saab 
muuta ainult poolte kok-
kuleppel. Eelnõu ütleb, et 
töölepingu võib sõlmida nii 
suuliselt kui kirjalikult. 
Miks suulise lepingu teema 
üldse eelnõus on? Näiteks 
lepite omavahel kokku, et 
teie kaevate kraavi ja teile 
makstakse selle eest 10 000 
krooni. Sellest hetkest on 
teie leping kehtiv, te peate 
tegema tööd ja teile tuleb 
maksta palka. 

Töötingimused tuleb 
igal juhul töötajale kirjali-
kult teada anda. Kui töötaja 
vähegi tahab, võib ta nõuda 
kirjalikku lepingut. Muide, 
ka Soome seadus lubab sõl-
mida suulisi lepinguid. 

7. küsimus räägib täht-
ajalistest töölepingutest. 
Eelnõus kirjas olev on sar-
nane täna kehtivaga. Kui 
teiega sõlmitakse tähtajali-
ne tööleping, ei saa seda lõ-
putult üha uuesti sõlmida. 
Kolmandast järjestikusest 
lepingust alates loetakse 
lepingud algusest peale 
tähtajatuks. Kolleeg Rumm 
on väheke kiirustanud ja 
jätnud tähelepanuta punk-
ti, mis peaks tööandjat väga 
sügavalt mõtlema panema, 
kas üldse tähtajalisi tööle-
pinguid teha. Nimelt on nii, 
et kui teil on tähtajaline 
tööleping näiteks kolmeks 
aastaks, aga tööandja ta-
hab kahe aasta möödudes 
lepingu lõpetada. Siis peab 
tööandja maksma teile ka 
selle ühe aasta raha, mil te 
tegelikult ei tööta. See võib 
osutuda tööandjale väga 
kalliks.

MARET 
MARI-
PUU,  

sotsiaal-
minister

Sari “Kirjanikud Põltsamaalt” hakkab tutvustama kir-
jamehi, kes on pikemat või lühemat aega elanud Põltsa-
maal või selle lähemas ümbruses ja avaldanud ilukirjan-
duslikku loomingut. 

Kahest baltisaksa autorist

Varaseim teadaolev Põltsamaaga seotud ilukirjanik on saksa 
päritolu juhuluuletaja Johan(n) Sebastian Markard (8. I 1621-
1659). 

J. S. Markard sündis Saksamaal Schweinfurdis. Tallinnasse 
saabus ta 1640. aastal, kus 1647. aastal on allkirjastanud ühe 
oma juhuluuletuse kui teoloogia üliõpilane. Alates 1651. aastast 
on ta tegutsenud Tallinna linnakooli rektorina.

Aastal 1655 kutsuti J. S. Markard Põltsamaale pastoriks. 
Seoses venelaste sissetungiga Liivimaale oli Markard aastail 1657-
1658 sõjapaos oma sünnilinnas Schweinfurdis. Seal on ta krooni-
tud “keiserlikult pärjatud poeediks.” See oli kõrgeim aunimetus, 
mis tol ajal luuletajatele omistati. Aastal 1658 pöördus Markard 
tagasi Põltsamaale, kus ta töötas pastorina kuni oma surmani 
1659. a mais. J. S. Markard on maetud Oleviste kirikusse. 

J. S. Markard kirjutas vastavalt oma ajastu traditsioonidele 
värsse perekondlike ning seltskondlike sündmuste (pulmad, matu-
sed) puhuks ning pühendus- ja õnnitlusluulet. Tema loomingust on 
teada 30 luuletust, nendest 5 iseseisvates trükistes, ülejäänud eri 
autorite ühiskogumikes. Ta on kirjutanud saksa, ladina ja kreeka 
keeles, kuid eelistanud kirjutada valdavalt saksa keeles.

Eesti keeles on ta kirjutanud pühendusluuletuse uue eesti-
keelse lauluraamatu “Neu Ehstnisches gesangbuch” ilmumise 
puhul 1656. aastal. Luuletus kannab saksakeelset pealkirja 
“Auffmunterung zur Dankbarkeit An Lifland Für die Ausbreitung 
des göttlischen Worts daselbs” (Üleskutse Liivimaale tänulikkuses 
jumalasõna levitamise eest seal). See on üks pikimaid (56 värssi) 
eestikeelseid ilmalikke tekste 17. sajandist.

Kaks aastat tagasi, 2006. aastal leiti Saksamaal Schweinfurdi 
Linnaarhiivist veel üks Markardi eestikeelne juhuluuletus. See 
on epigramm, mille ta on kirjutanud 1657. aastal Schweinfurdi 
linna superintendendi, gümnaasiumi professori ja oma endise 
õpetaja Andreas Piccardi gravüüri juurde. Luuletus on ainuke 
teadaolev näide kunstiteose juurde kirjutatud epigrammist eesti 
kirjandus- ja kunstiajaloos.

Jakob Heinrich von Lilienfeld
 (1. XII 1716 - 12. VII 1785)

J.   H von Lilienfeld on läinud kirjan-
duslukku kui näitekirjanik, esseist ja juhu-
luuletaja.

Lilienfeld sündis Andja mõisas Sõmeru 
vallas. Nooruke 16-aastane Lilienfeld asus 
1733. a teenistusse aadlike kadetikorpuses 
Peterburis, kus täitis sõjaväelisi ja diplomaa-
tilisi kohustusi. Aastatel 1741-1743 töötas ta 
Pariisis Vene diplomaadi vürst Kantemiri 
saatkonnas. Hiilgavalt alanud karjäär lõppes 
1743. aastal. Tema vennanaist Sofiat (sünd. 
Odojevski) kahtlustati riigipöörde plaanides osalemises. J. H. 
Lilienfeld otsustas erru minna ja pöörduda tagasi Liivimaale. 

J. H. Lilienfeld abiellus 1746. aastal Uue-Põltsamaa mõisa-
omaniku tütre Christina von Fickiga. Abielu kaudu sai ta Uue-
Põltsamaa ja Kaagvere mõisa omanikuks. Lilienfeldil oli kuus 
last. Katariina II võimuletulek 1762. aastal võimaldas tal õukonda 
naasta. J. H. Lilienfeldi elukohaks jäi siiski Põltsamaa, millest 
suurel määral tänu temale kujunes 18. sajandi teisel poolel üks 
tähtsamaid Baltimaade valgustuskeskusi. J. H. Lilienfeld suri 
Riias 12. juunil 1785. aastal. 

Ta on kirjutanud kaks näitemängu. Neist esimene, 5-pildili-
ne lustmäng “Der Neujahrs-Wunch” ilmus 1785. aastal. See oli 
esimene Liivimaal kirjutatud komöödia. Näidendis pilgatakse 
Liivimaa jäika seisuslikku korda ja selles on ka kriitikat talupoegi 
rõhuvate mõisnike suhtes. 

Teine näidend “Uranie oder die Verwandscaft der Liebe und 
Feundschaft” valmis 1766. aastal. Selles komöödias polemisee-
ritakse draamareeglite üle. Aasta hiljem, 1767. aastal ilmus 
Leipzigis trükist Lilienfeldi traktaat “Neues Staats-Gebäude in 
drey Büchern.” Töös avaldatakse üksikasjaline kava sõdadeta Eu-
roopast ja esitatakse esmakordselt ettepanek luua Euroopa riikide 
liit. Veel üks ühiskonnakriitiline raamat ilmus tema sulest 1778. 
aastal ja kandis pealkirja “Versuch einer neuern Theodicee.”

J. H. Lilienfeld on avaldanud ka juhuluulet. Kuna tema 
looming oli ühiskonnakriitiline, siis ilmusid kõik tema tööd 
pseodonüümide “von L” ja “v. L.” all.

ERIKA PAHLA, 
Jõgeva Maakonna Keskraamatukogu bibliograaf      

  
Teisipäeva õhtul kogunes 

koosolekule Adavere Põhi-
kooli hoolekogu uus koosseis. 
Esmalt tutvustas Adavere 
Põhikooli direktor Sirje Jõe-
maa hoolekogu liikmetele kooli 
arengukava, kooli tööplaani 
ja samuti kooli rahalist seisu. 
Koolijuht tutvustas hoolekogu 
liikmetele ka koolihoone reno-
veerimise projekti. 

Adavere Põhikooli hoole-
kogu liikme ja sotsiaalpeda-
googi Liia Auna sõnul arutati 
hoolekogu koosolekul Adavere 
kevadiste heakorratöödega 
seotud küsimusi, mis tõstatati 

lastevanemate poolt. Samuti 
oli jutuks kooli meditsiinitöö-
taja probleem. Nimelt lõppes 
eelmise õppeaastaga kooli 
arsti Sirje Alusaluga sõlmi-
tud leping ning nüüd on nii 
õpetajad kui lapsevanemad 
mures selle üle, kuidas hak-
kab edaspidi toimuma kooli 
meditsiiniline teenindamine. 
Hoolekogu liikmed otsustasid, 
et korraldavad aprillis ankeet-
küsitluse õpilastele ja lapse-
vanematele, kus soovitakse 
teada, kuidas on nad rahul 
Adavere kooli tegevusega. 
Adavere Põhikooli hoolekogu  

8-liikmelisest koosseisust, kus 
on esindatud lapsevanemad nii 
lasteaia kui kooli poole pealt 
osales seekordsel koosolekul 6 
hoolekogu liiget. Samuti kuu-
lub hoolekogu koosseisu valla 
esindaja, kelleks on Põltsamaa 
vallavalitsuse haridus- ja kul-
tuurinõunik Silja Peters, kes 
seekordsel koosolekul ei osale-
nud. Hoolekogu valis endale ka 
uue esimehe, kelleks sai lapse-
vanem Indrek Lainemäe.  

TOOMAS REINPÕLD

Adavere Põhikooli hoolekogul uus juht

Indrek Lainemäe.
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OÜ KSK Jõgeva kau-
bavalik on läbi aastate pi-
devalt laienenud. Samas 
püütakse olla paindlik 
kaupleja ja täita võima-
luste piires ka klientide 
need ostusoovid, mida 
KSK kaupluste kauba-
valik hetkel ei võimalda. 
KSK kaupluste kauba-
valikust leiab aga klient 
endale sobiva muruniidu-
ki, murutraktori, raideri, 
jalgratta, mootorratta, 
paadi, paadimootori, moo-
torsae, võsalõikaja, muru-
trimmeri ja ka elektrilisi 
käsitööriistu. Kui soovi-
takse, siis transporditak-
se ka kliendi poolt ostetud 
suurem kaup otse koju. 

OÜ KSK Jõgeva kaup-
leb praegu kolmes kaup-
luses. KSK Kaubakeskus 

ja Tehnikamarket asuvad 
Jõgeval ning KSK Ko-
dutehnika Põltsamaal 
Pärna tn 1, kus kaupluse 
piiratud pind võimaldab 
kaubelda ainult audioteh-
nika, videotehnika, val-
gustite ning elektrimater-
jalidega ja sedagi piiratud 
sortimendi ulatuses.

 RAIVO FELDMANN

OÜ Puuhabe mööblipoe 
juhataja Guido Pook:

Uue omaniku tulekuga 
muutusid rendisuhted ja 
rendilepingu pikkus. Kui 
varem oli meil tähtajatu 
rendileping, siis uue oma-
nikuga sõlmisime esialgu 
ainult aastase rendilepin-
gu. Kes rentnikest soovis, 
võis sõlmida ka kolmeaas-

tase rendilepingu, kuid 
mitte enam tähtajatut 
rendilepingut. Elioni täht-
ajatud rendilepingud olid 
tegelikult tingitud sellest, 
et seda hoonet plaaniti 
kindlasti müüa. 

Elioni maja uue oma-
niku rendihinna poliitika 
on Elioni omast erinev. 
Kui Elionil oli üks hind, 
siis nüüd on rendihind ja 
kommunaalkulud ükstei-
sest lahutatud. Aastase 
lepingu sõlmisime aga 
põhiliselt sellepärast, et 
ei tea, kuidas mööbliäril 
pikemas perspektiivis 
läheb. Ka vajab mööbli-
kauplus keskmisest suu-
remat pinda, kuid ma 
loodan, et kui KSK tuleb 
esimesele korrusele oma 
korraliku kauplusega, siis 
saame ka meie kliente li-

saks. Eks siis saab ka sel-
geks, kui kaua me Elioni 
majas mööbliga kaubelda 
soovime.

Kangapoe juhataja 
Noimi Rikart

Uus omanik andis 
Kangapoele küll natuke 
väiksema ruumi teise-
le korrusele, kuid selle 
eest soojema. Rendihind 
küll tõusis, kuid mitte nii 
hullusti, et kauplemise 
lõpetama peaks. Mina 
olen uue omanikuga ra-
hul. Lepingu pikkuseks 
sai aga esimese hooga 2 
aastat, mis on tegelikult 
täiesti paras aeg, et näha, 
kuidas Kangapood uutes 
tingimustes toime tuleb.   

Elioni majal uus omanik
Algus lk. 1

Noored on kohalikust ettevõtlusest 
väheteadlikud
Põltsamaa linnavalitsu-
ses peetud koosolekul 
otsiti võimalusi siin-
seid ettevõtteid tutvus-
tava päeva korralda-
miseks. Linnavalitsuse 
poolt läbiviidud uurin-
gust selgus, et Põltsa-
maa linna ja piirkonna 
õpilased on siinsetest 
ettevõtetest ja seal 
pakutavatest töö- ning 
karjäärivõimalustest 
väheteadlikud.

Linnavalitsus korraldas 
piirkonna koolide õpilaste 
hulgas küsitluse, mille põh-
jal selgitati välja piirkonna 
vanema astme koolinoorte 
arvamus elamise ja töö-
tamise kohta Põltsamaal. 
Koolidesse saadetud küsi-
mustikule saadi vastused 
Põltsamaa Ühisgümnaasiu-
mist, Lustivere, Kolga-Jaa-
ni ja Adavere Põhikoolist. 
Küsimustiku põhjal selgus, 
et paljud õpilased ei olnud 
veel tulevase erialal osas 
valikut teinud ega olnud ka 
otsustanud, kas on valmis 
tulevikku Põltsamaaga 
siduma. Need õpilased, 
kes on otsustanud minna 
õppima kõrgkoolidesse, eel-
davad, et tulevane elukoht 
saab olema seal, kus nad 
eriala õppisid. Küsimusele, 
mida teavad koolinoored 
kohalikest ettevõtetest, 
jagunesid vastused kaheks: 
üks osa küsimustele vas-
tanutest ei tea kohalikest 
ettevõtetest suurt mida-
gi, teine osa on oluliselt 
teadlikumad. Kohalikest 
ettevõtetest nimetati noor-
te poolt kõige sagedamini 
ASi Põltsamaa Felix ja PÜ 
E-Piima nime. 

Siinsed noored ei 
tunne kohalikke või-

malusi

Noortelt uuriti, mida 
ootavad nad tulevaselt ame-
tilt ja tööandjalt. Esmalt ni-
metati head palka, seejärel 
korralikke töötingimusi, 
mõistvat ja heatahtlikku 
suhtumist tööandja poolt. 
Küsimustikus sooviti veel 
teada, kas noored oleksid 

valmis siduma oma tuleva-
se töö- ja elukoha Põltsamaa 
linnaga. Enamjaolt valitses 
sellele küsimusele antud 
vastuste seas üksmeel ja 
nii soovivad noored elada 
ning töötada pärast eriala 
omandamist ikkagi suure-
mates linnades. Uuriti veel 
sedagi, millised on noorte 
ootused oma kodulinna ja 
selle lähiümbruse suhtes. 
Põhilise puudusena nime-
tati noortele mõeldud vaba 
aja keskuse puudumist. 
Lõpuks paluti noortel välja 
tuua oma arvamus selles 
osas, millised on ootused 
oma kodupiirkonnale. Vas-
tus oli siingi suhteliselt 
sarnane - Põltsamaal võiks 
olla rohkem noorte vaba 
aja sisustamise võimalusi, 
rohkem töökoha valiku 
võimalusi ning konkurent-
sivõimelisemat palka. 

Erialavaliku peale pi-
kalt ei mõelda

Abilinnapea Tiit Kulu 
andmetel korraldati mit-
meid aastaid tagasi 12. 
klasside õpilaste seas sar-
nane üle-eestiline küsitlus, 
mis näitas, et tõsisemalt 
hakkavad lõpuklasside õpi-
lased oma tulevase eriala 
valiku peale mõtlema alles 
kooliaasta viimasel vee-
randil. Pajusi vallavanema 
Reet Alevi arvates ei tehta 
aga tihti valikut mitte noo-
rele meeldiva eriala järgi, 
vaid viiakse dokumendid 
sisse koolidesse, kuhu loo-
detakse sisse saada. Seetõt-
tu ei mõelda edasi õppima 
minnes mitte niivõrd tule-
vase eriala peale.  

Tööinimesele pole 
vaba aja veetmine 

probleem

Noorte poolt tõstatatud 
vaba aja veetmise probleem  
on ASi Põltsamaa Felix 
juhataja Anti Orava poolt 
tugevasti ületähtsustatud. 

„Kui praegune noorte-
keskuses oma vaba aega 
sisustav noor lõpetab ame-
ti- või kõrgkooli ja naaseb 
siia tööle, siis ta noorte-

keskusesse enam ei lähe,” 
arutles Orav.  „Liiatigi kui 
inimene loob siin oma pere, 
tekivad tal juba hoopis 
teistsugused probleemid 
ning vaba aja veetmisega 
seonduv muutub vähem-
oluliseks. 

Pärast pere loomist 
hakkavad inimest huvita-
ma hoopis lasteaia, kooli, 
kaubanduse, teeninduse 
ja muud pereeluga seotud 
probleemid. Küll on aga 
Anti Orav nõus faktiga, 
et noored  ei tea, millised 
võimalused tal Põltsamaal 
töökoha leidmisel, karjääri 
tegemisel on.

Alla 10 000-krooni-
ne netopalk noori ei 

rahulda

 „Noored leiavad, et Põlt-
samaal võib leida põhiliselt 
ainult lihttööd, aga see pole 
õige,” kõneles Orav. „Meie 
ettevõttes on vaja inimesi, 
kes suudaks tegeleda ette-
võttele vajaliku rahvusva-
helise suhtlemisega. Talle 
oleks kindlustatud ka igati 
korralik palk. Paraku sel-
liseid inimesi siin lihtsalt 
pole.”

Selle teema edasiaren-

dusena hakati arutlema, 
milline oleks siis noorte 
poolt nimetatud korralik 
palk numbrilises väljendu-
ses. Tiit Kulu tõi näiteks 
meediast läbi jooksnud 
informatsiooni, et noored 
peavad korralikuks palga-
tasemeks vähemalt 10 000 
krooni suurust netopalka.  
Karro Külanurm on aga 
meediast lugenud, et näi-
teks haldusjuhtimist õppiva 
tudengi palgasooviks on 15 
000 krooni netopalgas. Sa-
mas on noorte poolt veelgi 
suuremaid palganumbreid 
nimetatud. Nõupidamisel 
osalejad olid seisukohal, 
et rahuldav palk praegusel 
ajahetkel algab 10 tuhande 
krooni suurusest netopal-
gast.

Tutvustuspäev on 
vajalik

Kõik arutlused tõesta-
sid veenvalt üht – noortele 
tuleb siinseid  töötegemise 
ja palga teenimise võima-
lusi tõsisemalt tutvustada. 
Selleks on vajalik läbi viia 
linna ja piirkonna ettevõte-
tega tutvumise päev. 

Aimar Arula pakkus 
välja korraldada koolinoor-

tele kohalikke ettevõtteid 
tutvustav päev enne vii-
mast koolivaheaega. 

„Oleks mõistlik tutvus-
tada ettevõtteid 9. ja 12. 
klasside õpilastele, kes 
plaanivad õpinguid kas 
ametikoolides või kõrg-
koolides jätkata,” nentis 
Arula.

Anti Orav pakkus välja 
võimaluse ühildada noor-
tele mõeldud ettevõtteid 
tutvustav päev traditsioo-
niliselt toimuva ettevõtlus-
päevaga. See ettepanek ei 
leidnud siiski toetust, sest 
sellise muudatuse tegemi-
ne teeks ettevõtluspäeva 
korraldamise keeruliseks. 
Pealegi toimub ettevõtlus-
päev traditsiooniliselt nä-
dalavahetusel, mil firmad 
puhkavad.

Ometi ei kahelnud üks-
ki arutelul osalenutest et-
tevõtteid lähemalt tutvus-
tava päeva vajalikkuses. 
Millal selline koolinoortele 
mõeldud üritus täpsemalt 
toimub, see selgub lähi-
ajal.  

TOOMAS REINPÕLD

Riik tahab panna lapsed 
lasteaias rohkem mängima 

Haridus- ja teadusministee-
rium soovib uue seaduseelnõuga 
tuua lasteaedadesse tagasi 
rohkem loomingulist mänguli-
sust ning kaasata lapsevanemaid 
laste arengu üle nõu pidama, 
kirjutab Eesti Päevaleht. 

Eelnõu loomises osalenud 
Tartu ülikooli õppekava aren-
duskeskuse peaspetsialisti Maria 
Jürimäe sõnul on eesmärk ära 
hoida selliste väikeste koolide 
tekkimine, kus suured lastegru-
pid istuvad koos ja õpivad tööleh-
tede järgi. “Selles vanuses lapsed 
omandavad mängude ja prakti-
lise kogemuse kaudu paremini 
uusi teadmisi ja oskusi,” ütles 
Jürimäe, kelle sõnul annab uus 
eelnõu lasteaedadele ka rohkem 
vabadust oma töö plaanimisel, 
et igale lapsele oleks võimalik 
individuaalsemalt läheneda. 

Haridus- ja teadusminis-
teeriumi alus- ja põhihariduse 
talituse peaeksperdi Heda Kala 
sõnul kutsutakse õpetajaid üles 
jälgima, kas lapses avalduvad 
erilised anded või on tal õppimi-
sega probleeme. Sellest tulene-
valt tuleb anda lapsele kas veidi 
keerulisemaid või kergemaid 
ülesandeid, samuti arutada lapse 
arengut koos lapsevanemaga. 
Eelnõu kohaselt peaks õpetaja 
vähemalt üks kord õppeaasta 
jooksul korraldama lapsevane-
maga arenguvestluse, kirjutab 
Eesti Päevaleht. 

BNS
Politsei hoiatab ebaausate 
telefonilaenajate eest 

Novembrist peale on Põhja 
prefektuur saanud teateid pet-
tustest, kus abipaluja on vastu-
tulelikelt inimestelt pakilisteks 
kõnedeks laenatud telefoniga 
kalleid kõnesid teinud. 

Politseile on teada kaks 
juhtumit, kus petturid on palu-
nud asutuste lauatelefonidelt 
helistamise võimalust, tuues 
ettekäändeks edasilükkamatud 
asjaolud, mille tõttu on vaja 
kiiresti telefoni kasutada. Sellise 
kelmusega võib kurjategija lahke 
inimese telefoniarvele sadu kroo-
ne juurde tekitada. Kelmid eelis-
tavad just lauatelefone, kuna 
neilt on hiljem keerukam valitud 
numbreid kontrollida ja sageli 
avastavad telefoniomanikud 
kuriteo alles kuu lõpus ebatava-
liselt suure arve laekumisel. 

Näiteks on politseisse teata-
tud juhtumist, kus vanem naine 
palus helistamiseks poe telefoni 
ning proovis korduvalt helistada, 
andes seejuures mõista, et kat-
sed ebaõnnestusid ning ühendust 
ei saadud. Kuu lõpus aga oli 
telefoniarve suurenenud enam 
kui tuhande krooni võrra. 

Politsei käivitas juhtunu as-
jus kriminaalmenetluse karistus-
seadustiku kelmuse paragrahvi 
alusel. Ühtlasi ootab politsei  
teateid inimestelt, kes on veel 
niisuguse teo ohvriks langenud. 

Politsei palub inimestel olla 
ettevaatlik ning veenduda, et 
abipalujad lahkust kurjalt ära ei 
kasutaks. 

Põhja prefektuuri kriminaal-
osakonna majanduskuritegude 
talituse vanemkomissari Rocco 
Otsa sõnul saab inimene oma 
turvalisuse heaks palju ära 
teha. “Pettuse ohvriks langemist 
saaks vältida sellega, kui telefoni 
omanik valib ise soovitud numbri 
ning alles seejärel ulatab toru 
abipalujale,” lisas Ots.

BNS

Ilmajaam hoiatab tormi 
eest nädalavahetusel 

Meteoroloogia ja hüdroloo-
gia instituut hoiatab elanikke 
nädalavahetusel tormi eest, 
sest tuule kiirus võib kasvada 
iiliti kuni 30 meetrini sekun-
dis. 

Põhja-Atlandil Iirimaast 
edelas tekib ööl vastu 18. 
jaanuari uus tsüklon. Eesti 
vetes ja rannikul tugevneb 
lõunatuul 19. jaanuari öösel 
ja hommikul 20-25 meetrini 
sekundis. Päeval pöördub 
tuul edelasse ja püsib niisama 
tugev, kuid võib iiliti puhuda 
ka kuni 30 meetrit sekundis, 
hoiatab ilmajaam. 

Ööl vastu 20. jaanuari 
pöördub tormituul läände ning 
sisemaal võib tuule kiirus 
ulatuda 20 meetrini sekundis. 
BNS

Tiit Kulu, Reet Alev ja Anti Orav olid üksmeelel selles, et siitkandi noortele tuleb 
kindlasti kohalikke ettevõtteid lähemalt tutvustada.



NR. 5 (1334). Reede, 18.  jaanuar  20084

Ragn-Sellsi AS alustab korraldatud 
olmejäätmete vedu märtsis
Alates 1. märtsist, 
tegeleb järgmise kahe 
aasta jooksul Põltsamaa 
linnas, Pajusi, Puurma-
ni ja Põltsamaa vallas 
korraldatud olmejäät-
mete veoga Ragn-Sellsi. 
Alates sellest ajast kao-
tavad olmejäätmete veo 
osas oma kehtivuse kõik 
olmejäätmete vedajate-
ga eelnevalt sõlmitud 
lepingud, mis tähendab, 
et jäätmevaldajatel 
tuleb sõlmida veebruari-
kuu jooksul uued lepin-
gud Ragn-Sellsiga. 

Ragn-Sellsi AS on prae-
guseks hetkeks saanud Kesk-
Eesti Jäätmehoolduskeskuselt 
(KEJHK) Põltsamaa piirkonna 
jäätmevaldajate registri esi-
algse variandi, mille kallal 
tuleb veel palju tööd teha. See 
töö praegu käib, kusjuures 
jäätmevaldajate registri põhjal 
pannakse paika ka logistilised 
skeemid. Seetõttu jõutakse 
lepingute sõlmimiseni jäätme-
valdajatega alles veebruarikuu 
teisel poolel. Otse Ragn-Sellsi 
kodulehel või esindustes saab 
jäätmeveolepinguid sõlmida 
ka praegu, kuid vabaturu tin-
gimustel, mitte nii, nagu näeb 
ette KEJHK ja Ragn-Sellsi 
vahel sõlmitud korraldatud 
olmejäätmeveo leping. “Tark 
ei torma. Võtame asja ikka 
rahulikult,” märkis Ragn-Sellsi 
Tartu piirkonna müügijuht 
Piret Miller. Soovi korral võib 
muidugi ka praegu jäätmeveo 
lepinguid sõlmida, sest alates 
1. märtsist muudetakse Ragn-
Sellsi Lõuna piirkonna müügi-
juhi Piret Milleri sõnul varem 
sõlmitud leping automaatselt 
eelnimetatud lepingutingimus-
tele vastavaks.

Konteineri 
tühjendamissageduse 
määrab omavalitsus

Tegelikult määrab kohalik 
omavalitsus minimaalse kon-
teineri tühjendamissageduse, 
mis Põltsamaa piirkonna ha-
jaasustusalal on minimaalselt 
kord kvartalis, korterelamutes 
väljaspool Põltsamaa linna kord 
kuus, linna individuaalelamu-
tes kord kuus ja korterelamutes 
kaks korda kuus. Vastavalt 
tühjendamissagedusele tuleb 
aga igal jäätmevaldajal valida 
olmejäätmete konteineri suu-
rus, sest mõistlik on maksta 
ikka täiskonteineri tühjenda-
mise eest. Muidugi võib jäät-
mevaldaja lepingu sõlmimisel 
Ragn-Sellsiga kokku leppida 
eelnimetatud minimaalsetest 
konteineri tühjendamissage-
dustest tihedama regulaarse 
tühjendamissageduse.  

Tulekul on infopäevad

Ragn-Sellsi Tartu piirkonna 
müügijuhi Piret Milleri sõnul 
jõutakse veebruari keskpai-
gaks nii kaugele, et Põltsamaa 
piirkonnas infopäevi korralda-

ma hakata, millest teavitatak-
se siis ka siinset elanikkonda. 
“Ragn-Sells ei hakka korral-
datud jäätmeveo lepinguid 
sõlmima enne, kui firma poolt 
on jäätmevaldajatele välja 
saadetud vastavasisulised 
teavituskirjad. Selles kirjas 
on ära toodud piirkonnas keh-
tivad veotingimused, konteine-
rite renditingimused, hinnad 
jne. Samas kirjas tuuakse siis 
konkreetselt ära ka, kuidas ja 
millal lepinguid sõlmida saab. 
Kiri väljastatakse aga siis, kui 
jäätmevaldajate registrid on 
korrastatud, omavalitsustega 
kooskõlastatud ja Ragn-Sellsi  
andmebaasidesse sisestatud. 
Praeguse plaani järgi saame 
vastavasisulised kirjad jäät-
mevaldajate kinnistute aad-
resside järgi koos reklaamvol-
dikutega välja saata veebruari 
alguses,” arvab Piret Miller.

Kuidas prügi sortida?

Prügi sortimisest räägi-
takse viimasel ajal segadus-
se ajavalt palju. Konkreet-
selt nõuab aga aasta alguses 
kehtima hakanud jäätme-
seaduse säte, et olmeprügi 

konteinerisse ei sobi puhas 
ja kuiv paber ning papp, 
pakendid, ohtlikud jäätmed 
ning aia- ja pargijäätmed. 
Kui kohalik omavalitsus 
on korraldanud ka muu-
de biolagunevate jäätmete 
kogumise, siis ka muud 
biolagunevad jäätmed, mida 
on praegu võimaluse korral 
kasulik aianurgas omaalga-
tuslikult kompostida, sest 
sellevõrra väheneb olme-
jäätmete kogus ja korral-
datud olmejäätmete vedu 
on jäätmevaldajale lihtsalt 
odavam. 

Pakendijäätmeid, ohtlik-
ke jäätmeid ja pappi ning 
paberit saavad eraisikud 
tasuta ära anda Põltsa-
maa jäätmejaamas või siis 
viia linna ja valdade tihe-
asustusaladele paigaldatud 
vastavatesse kogumiskon-
teineritesse. Aia- ja pargi-
jäätmeid võetakse aga tasu 
eest (295 krooni tonn) vastu 
ainult jäätmejaamas, kuhu 
soovi korral võib sama tasu 
eest viia ka muud biolagu-
nevad jäätmed. 

Sortimisel on kindlad 
nõuded

Põltsamaa piirkonnast 
prügilasse transporditud se-
gaolmeprügi vastuvõtmisest 
ei saa praegu kehtiva seadus-
andluse alusel keelduda või 
kümnekordset ladestamise 
tasu nõuda mitte ükski prügi-
la, sest Põltsamaa piirkonnas 
on jäätmejaam ja linna ning 
valdade tiheasustusaladele on 
paigaldatud ka paberi- ja papi 
ning pakendi liigitikogumise 
konteinerid, mida regulaarselt 
tühjendatakse. Samas hakkab 
Ragn-Sellsi prügiveoauto juht 
tühjendatavatesse konteineri-
tesse piiluma ja jätab konteine-
ri tühjendamata siis, kui silma 
hakkavad ohtlikud jäätmed, 
arvestatavas koguses aia- ja 
pargijäätmeid või on peaaegu 
kogu konteiner täidetud pabe-
ri- ja papiga. “Põhjustest, miks 
konteiner tühjendamata jäeti, 
antakse kliendile alati teada. 
Klient saab siis vea kõrvalda-
mise järel tellida uue konteineri 
tühjendamise, kuid maksta 
tuleb sel juhul kahe konteineri 
tühjendamise eest. Põhiliselt 
hakkab meie autojuht jälgima, 
et konteineris ei oleks mitte 
mingil juhul ohtlikke jäätmeid 
ega suures koguses aia- ja 
pargiprahti. Segadusse ajavad 
igasugused spekulatsioonid 
sortimise teemadel, mis aja-
kirjandusest on läbi käinud, 
et kas see pudel on konteineris 
või ei ole ja mis siis saab, kui 
on, siis selline lähenemine on 
lihtsalt ülevõimendatud ja 
inimestes segadust tekitav,” 
selgitas Ragn-Sellsi suhtumist 
prügi sorteerimise jälgimisse 
Piret Miller. 

 RAIVO FELDMANN

Konteinerite 
tühjendamise 

hinnad

80 l -    31,80 eek

120/140 l - 47,20 eek

240 l -    59,00 eek

340/370 l - 72,00 eek

600 l -    88,50 eek

800 l -    107,40 eek

1500 l -    188,80 eek

2500 l -    312,70 eek

4500 l -    566,40 eek

Olmejäätmete 
konteinerisse ei 

sobi: 

* aia- ja haljastusjäätmed (nt 
puuoksad, puulehed); 
* paber ja papp; 
plast-, klaas-, metall-, kar-
tongpakendid 
* ehitus- ja lammutusjäätmed; 
* vedeljäätmed (käimlajäät-
med ja kogumiskaevude 
setted)
* ohtlikud jäätmed (nt värvid, 
ravimid, patareid) 
* elektroonikajäätmed (nt 
külmkapp, pesumasin)
* suurjäätmed (nt vanamöö-
bel) 
* kuum tuhk 

Ohtlikud jäätmed

Vanad ravimid, farmaatsia-
tooted, süstlad, süstlanõelad, 
akud, patareid, laki-, värvi- ja 
liimijäätmed, puhastusained, 
lahustid, õlid, õlifiltrid, päeva-
valguslambid, olmekeemia, 
kraadiklaasid, putuka- ja roti-
mürgid, taimekaitsevahendid, 
puidukaitse- ja immutusvahen-
did, asbest ja asbestijäätmed 
ning kemikaalid ja kõik ohtlike 
jäätmete pakendid.    

Mida arvate kohustus-
likust olmejäätmete 
sorteerimisnõudest ning 
kas teie majapidamises 
sorteeritakse prügi? 

Mina 
o l e n 
s e l l i s e 
nõudmi-
sega iga-
ti  päri. 
See suu-
r e n d a b 
inimeste 
k e s k -

konnateadlikkust. Kindlasti 
on prügi sorteerimine vajalik 
ja meie peres toimub prügi 
sorteerimine juba ammu. 
Meil on korteriühistu juures 
eraldi konteiner näiteks ka 
tühjade jogurtitopside jaoks. 
Oma majapidamises panen 
erinevat liiki jäätmed eraldi 
kilekottidesse.  Sorteerimises 
pole minu arvates midagi kee-
rulist. Pigem võib probleem 
tekkida siis kui majade juu-
res pole olemas konteinereid 
kõigi jäätmeliikide tarvis või 
kui neid õigeaegselt ei tüh-
jendata. 

Ülle, 
mikrobioloog

Mina elan Pisisaares ja 
meile ei ole konteinereid, 
kuhu saaks paigutada erine-

vat liiki jäätmeid, veel toodud. 
Välja arvatud muidugi vana-
paberi ja klaasi konteinerid, 
mis on meil juba ammugi ole-
mas. Mind sorteerimise nõue 
küll ei hirmuta. Samas tuleb 
tunnistada, et eks selline te-
gevus on tüütu küll, kui tuleb 
hakata näiteks jogurtitopse 
pesema. Nendesse konteine-
ritesse, mis Pisisaares eraldi 
jäätmeliikide jaoks olemas 
on, viivad inimesed prügi usi-
nalt. Kuid niikaua, kuni pole 
olemas konteinereid kõikide 
jäätmeliikide kogumiseks, 
ei saa 
ka ini-
mesed 
p r ü g i 
n õ u e -
t e k o -
haselt 
sortee-
rida.

Virve,
kokk

Mina pole prügi sorteeri-
misega veel üldse tegelenud, 
kuid eks sellega tuleb para-
tamatult tegeleda. Ka prügi-
majanduses peab asjad korda 
saama. Minul on päris tõsi-

ne hirm 
p r ü g i 
sorteeri-
mise ees 
s e l l e s 
mõttes , 
et ei tea, 
k u h u 
need sor-
teeritud 
jäätmed saab paigutada ja 
kuidas majapidamises jäät-
mete sorteerimine, korralda-
da. Elan Lille tänaval asu-
vas kortermajas ja meil seal 
erinevat liiki jäätmete jaoks 
konteinereid  pole. Kaugele 
küll vaevalt inimesed sortee-
ritud prügi viima hakkavad. 
Kui eesmärk on selles, et ini-
mesed hakkaksid prügi sor-
teerima, siis peaksid elamute 
juures olema ka konteinerid 
kõikide jäätmeliikide jaoks 
ning neid konteinereid tuleks 
ka õigeaegselt tühjendada. 
Kunagi ei saa välistada, et 
enamik inimesi sorteerib prü-
gi korralikult, aga üksikud 
sokutavad segaolmejäätmeid 
hoopis mingit teist liiki jääk-
mete kogumiseks ette nähtud 
konteineritesse. Samuti ei 
kujuta ma ette, kuidas ma ise 
või kuidas ka teised inimesed 
saavad koguda eraldi liiki 
jäätmeid oma kitsukestes 
korterites. Võib-olla oleks 
pidanud kõrgemal pool asjad 
põhjalikumalt läbi mõtlema. 

Ka selgitustööd selles osas on 
liiga vähe olnud.

Valve,
pensionär

Mina elan tegelikult Tal-
linnas suures 9-korruselises 
majas, kus on kokku 144 
korterit. 30 aastat tagasi ehi-
tatud majas on prügišahtid ja 
maja elanikud  tegelikult prü-
gi ei sorteeri. See visatakse 
šahtidesse. Prügišahtide all 
on konteinerid, mida tühjen-
datakse kolm korda nädalas. 
Sealt läheb see prügi edasi 
kõik n-ö ühte potti. Minu 
arvates Tallinna suurtes 
kortermajades mingisugust 
prügi sorteerimist ei toimu. 
Tegelikult võiks sorteerimine 
toimuda küll, sest vähemalt 
prügišahtidega majades on 
sellise prügi ladustamise näol 
tegemist väga ebahügieenilise 
tegevusega. Kui viiekordsete 
korterelamute juures on kogu 
aeg olemas olnud prügikon-
teinerid, siis 9-korruseliste 
elamute juures pole neid ku-
nagi olnud ja inimesi on väga 
keeruline harjutada nende 
poolt tekitatavat prügi kui-
dagi teisiti käitlema. Samas 
on Tallinnas suurte elamute 
juurde väga palju autosid 
tekkinud ja seetõttu pole 
olemas sellist võimalust, et 
sinna veel kuhugi konteinerid 
saaks paigaldada. Samas on 

nii, et kui konteinerid paikne-
vad elamutest eemal, ei viitsi 
tänapäeva inimene küll tema 
majapidamises tekkinud prü-
gi kuhugi kaugele viima min-
na. Võib-olla aitab mingil 
moel lahendada olukorda 
prügiveofirmade poolt võetav 
topelttasu sorteerimata prügi 
eest. Teisalt on selge, et 144-
korterilises elamus leidub 

alati kee-
g i ,  k e s 
prügi ei 
sorteeri 
ja nii on 
se l l i s te 
m a j a d e 
elanike-
le topelt-
tasu ga-
ranteeri-
tud. 

Toomas, 
müügijuht

Mina töötan Sillamäel 
ja seal on olemas niisugune 
objekt, kuhu prügi lades-
tatakse. Täpsemalt on seal 
üks sadam, kus prügi maa 
sisse maetakse. Sillamäel ei 
ole prügikonteinereid üldse 
olemas, vaid seal käib igal 
õhtul majade juures prügiau-
to ja inimesed saavad päeva 
jooksul tekkinud prügi otse 
auto peale panna. Suuremate 
asjade jaoks on majade juures 

eraldi kohad, aga kuidas need 
sealt ära viiakse, seda ma 
ei tea. Ma pole näinud ega 
kuulnud, et Sillamäel jäätme-
jaam olemas on. Samas ma ei 
kujuta ette, kuidas inimesed 
oma majapidamistes prügi 
sorteerida saavad, sest neil 
pole ruumi kõigi jäätmeliiki-
de eraldi kogumiseks. Tegeli-
kult kahtlen ma ka selles, kas 
sorteeritud prügi ikka liikide 
kaupa ümber töödeldakse. Pi-
gem arvan, et lõpuks veetakse 
sorteeritud jäätmed ikka ühte 
kohta kokku. Aga kui selline 
jäätmete sorteerimine mujal 
maailmas toimib, siis ehk 
hakkab see ka meil tulevikus 
s a m a -
m o o d i 
o l e m a . 
K u i d 
kindlas-
ti võtab 
see väga 
p a l j u 
aega. 

Jaan, 
ekskavaatorijuht

KÜSITLUS

Küsitlesid

ÜLLE LÄTTE ja 
TOOMAS REINPÕLD
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LÜHIDALT

Liiklusrikkumisest 
teata Liiklusliini 

numbrile 

14 900

Koolieelikute vanemad 
käisid kooliga tutvumas

Esku koolis olid koos 
järgmisel õppeaastal esimesse 
klassi astuvate laste vanemad. 
Praeguse seisuga on nimekirjas 
registreeritud 15 Esku koolis 
õppima asujat. Laste tuleva-
ne õpetaja Jane Müllerson 
tutvustas isadele ja emadele 
koolimaja ja rääkis enese 
õpetamismeetoditest. Kaetud 
oli ka kohvilaud. Toimus ühine 
arutelu kooliküpsuse testi üle. 

Lastevanemad esitasid 
mitmesuguseid küsimusi.

“Taheti teada, millised on 
kooli traditsioonid, milliseid 
õppevahendeid tuleb kooli as-
tuvale lapsele muretseda jne,” 
nimetab kooli juhataja Eda 
Miljand, kes samuti sündmusel 
viibis. 

Järgmine kokkusaamine 
leiab aset 29. augustil. See on 
tutvumisõhtu, kus osalevad 
nii lapsed, lastevanemad kui 
õpetaja. Alates järgmisest nä-
dalast aga toimub esmaspäeviti 
eelkool, kus tulevased õpilased 
saavad proovida koolipingis 
istumist ja harjutada tähti, 
numbreid ja lugemist koos 
õpetajaga. VU

Eesti jõutõste paremik 
peagi Põltsamaal

Tallinnas toimunud  Eesti 
Jõutõsteliidu (EJTL) üldkogu 
koosolekul teavitati, et Eesti 
meistrivõistlused jõutõstmises 
toimuvad 22. ja 23. märtsil 
Põltsamaal. Kohal on Eesti 
sportlaste selle ala paremik 
– noorte ja juunioride maailma-
meister Rait Sagor Saaremaalt, 
mitmekordsed Eesti meistrid 
Margus Silbaum, Peep Päll jt. 
Samuti kolmeteistkümnekord-
ne Eesti meister, 2007. aastal 
MM-l pronksmedali võitnud 
Inna Terasmaa.

Otsuse, kus toimuvad 
käesoleval aastal Eesti meistri-
võistlused jõutõstmises, tegi 12. 
jaanuaril Tallinnas aruteluks 
kogunenud EJTL alaliit. Alalii-
du üldkogu leidis pärast pikka 
võistluspaiga otsimist ning 
korraldajatega läbirääkimist, 
et parim koht meistrivõistluste 
läbiviimiseks on Põltsamaa. 
Eeliseks peeti, et Põltsamaa 
asub Kesk-Eestis, kuhu on 
kõigile võistlejatele sama vahe-
maa võistluspaika jõudmiseks 
läbida. Lisaks on Põltsamaal 
korraldatud 2004. ja 2005. 
aastal sügissurumist, mis oli 
EJTL üks suurtest võistlustest. 
2005. aastal suruti ka Eesti 
rekord (ei läinud arvesse, kuna 
rekordeid registreeritakse 
ainult tiitlivõistlustel).

Kohaliku spordiorganisat-
siooni Ludus pressiesindaja 
Taavi Libe kommenteeris: „On 
hea meel, et meie organisat-
sioonile on antud au korral-
dada Eesti meistrivõistlusi 
jõutõstmises. See pole mitte 
ainult meile, vaid kogu Põltsa-
maale suur tunnustus!“ 

VU

Laulurõõm paneb laste silmad 
särama
Esmaspäeval toimusid 
kolmandad Põltsamaa 
valla laste lauluvõistlu-
sed. Traditsioonile pani 
kolm aastat tagasi aluse 
vallavalitsuse kultuuri-
nõunik Silja Peters, kes 
igal aastal on sündmuse 
valla-poolseks organi-
seerijaks.

Tegemist on liikuva 
üritusega ja tänavu viidi 
võistlus läbi Adaveres. Ko-
hapealseks korraldajaks 
oli Adavere kooli muusika-
õpetaja Nele Kaev. Valla 
koolide muusikaõpetajad 
olid pannud välja oma pa-
rimad laululapsed. Apa-
ratuuri ja saatemuusika 
poolelt oli abiks Põltsamaa 
Kultuurikeskuse töötaja Ivo 
Targama. 

Valla kultuurinõunik 
Silja Peters, traditsiooni 
algataja, alalhoidja ja üri-
tuse läbiviija, ütles, et lau-
luvõistlust tuleb iga kord 
erinevalt korraldada. 

“Kuna laulukarussellil 
osalevad ka gümnaasiumi-
lapsed, siis laulukarusselli 
aastal oleme oma valla 
lastele lisaks kutsunud ka 
gümnaasiumi õpilased. Kui 
seda pole vaja teha, siis on 
meie võistlus sajaprotsen-
diliselt vallasisene,” rääkis 
nõunik. “Kaks korda on 
võistlus toimunud Lustive-
res, nüüd oli Adaveres ja ma 
usun, et järgmisel korral 
läheme Eskusse.” Õpetajad 
käivad oma laululastega 
võistlustel kaasas. 

Asja algataja Peters sel-
gitas, et ei ole võistlust käi-
ma pannud huvist, kes valla 
lastest paremini laulab. 
Sügavamaks eesmärgiks on 
hoopis välja selgitada need 
lauljad, keda on sobilik saa-

ta laulukarusselli vooru. 
“Kuna tänavu keegi ku-

hugi võistlema minema ei 
pea, tegime võistluse laste 
rõõmuks, lapsed tahavad 
esineda,” rääkis nõunik. 
Nele Kaev täiendas kõrvalt, 
et ka õpetajatele on selline 
kokkusaamine vajalik.

“Me töötame küll lähes-
tikku, kuid meil ei ole või-
malusi kunagi kokku saada. 
Võistlus toob lauluõpetajad 
kokku ja me saame oma-
vahel muljeid vahetada. 
Saame muusikast rääkida. 
Maakooli muusikaõpetajal 
on ju alati kiire. On vaja ka 
palju muid töid teha, ei pii-
sa ainult muusikatundide 
andmisest,” selgitas Kaev 
ja tegi kultuurinõunikule 
ettepaneku leida veelgi 
võimalusi, kuidas valla 
koolide muusikaõpetajaid 
mõnikord kokku tuua. 

Žürii töötas põhimõt-

tel  – tuua välja igast va-
nusegrupist kõige parem 
laulja. 

“Tänavu oli meil žürii 
koosseis nii korraldatud, 
et igast koolist, kust lapsed 
olid laulma tulnud, oli üks 
õpetaja žüriis. Meil polnud 
ühtegi võõrast hindamas,” 
rääkis Peters. Hindamisko-
misjon oli kolmeliikmeline 
ja sinna kuulusid Adavere 
Põhikoolist Kati Nõmmik, 
Esku-Kamari Algkoolist 
Raili Peedo ja  Sirje Arro 
Lustivere Põhikoolist. 

Valida tuli 22 üksikesi-
neja vahel. Oma vanuse-
gruppide parimad lauljad 
olid Sandra Jürgenson Lus-
tivere põhikooli 6. klassist 
(õpetaja Sirje Pääslane), 
eelkooliealistest võitis 
Lea Grünvald Lustivere 
lasteaiast (õpetaja Sirje 
Pääslane), Marjan Tamm 
Lustivere Põhikooli 2. klas-

sist (õpetaja Ene Vaht), Elerin 
Sinimets Adavere põhikooli 9. 
klassist (õpetaja Nele Kaev). 
Elerinil olid oma kooli laulu-
tüdrukud taustalauljateks. 

Autasustatud esitasid pä-
rast preemia kättesaamist 
oma võidulaulu veel kord. 
Esinemistes oli näha nii esi-
nemisjulgust kui oskust laval 
olla. Kõik võitjad said lisaks 
tänukirjale ASi Merit konto-
ri- ja arvutikaupade kauplu-
se kinkekaardi. Eriauhinna 
pälvis Esku kooli 4. klassi 
tütarlaps Enelin Treffner 
(õpetaja Reet Madisson), kes 
sai kingituseks koduvalla 
sümboolikaga tassi. Kõik 
võistlustel osalenud said val-
lalt tänukirja ja kingituseks 
helkuri.

ÜLLE LÄTTE

Vanemas vanusegrupis tunnistati parimaks lauljaks Elerin Sini-
mets Adavere Põhikoolist.

Tublid lauljad: (tagareas) Enelin Treffner,  Sandra Jürgenson, Elerin Sinimets, esireas Marjan 
Tamm ja Lea Grünvald.

Sandra Jürgenson:
Laulu sai päris kaua 

õpitud, alates jõuludest. 
Laulu aitas valida minu 
õpetaja. Võistluse ajal oli 
ikka natuke esinemishirmu 
ka. Olen esinenud veel kooli 
jõulukohvikus ja ka Ants-
las. Siinne võit  tuli mulle 
küllalt suure üllatusena, ei 
osanud oodata.

Enelin Treffner:
Võistluslaulu aitas õpe-

taja välja valida. Siiani 
olen esinenud oma koolis. 
Auhinda ei osanud oodata, 
see oli suur üllatus. Mulle 
meeldib ka kodus laulda. 
Mulle on kogu aja laul-
da meeldinud, pilli ma ei 
mängi. Alates lasteaiast oli 
mul lauluõpetajaks õpetaja 
Evelin. 

Lea Grünvald:
Mul ei olnud esinedes 

hirmu, olen lasteaias pal-
ju laulnud ja oskan veel 
palju laule. Mulle meeldib 
esineda, kui rahvas saalis 
vaatab. Ema mul ka täna 
kaasas ei olnud. 

Marjan Tamm:
Laulsin laulu õudusune-

näost. Laulsin seda varem 
ka jõulupeol ja koolipeol. 
Kodus laulan ka emale ja 
isale. Mõnikord nad laula-
vad minuga kaasa, kui os-
kavad. Mulle meeldib väga 
laulda, esinedes oli päris 
hea enesetunne. Aga võit 
oli mulle suur üllatus.

Elerin Sinimets:
Mulle meeldib esineda. 

Olen laulnud jõulupeol ja 
kooli üritustel, möödunud 
kevadel laulsin 9. klassi 
lõpetajatele. Ka kodus har-
jutan laulmist ja selleks on 
mul mikrofon. Minu isa lau-
lab ka ja mõnikord laulame 
kahekesi koos. Õde sai mul 
ühel aastal Adavere laulu-
lapse tiitli, meile mõlemale 
meeldib laulda. Isaga koos 
ma kuskil esinemas pole 
käinud, kuid eks näeb, mis 
tulevik toob. Tänane võit 
oli üllatus, seda ei osanud 
ette arvata. Varem pole ma 
lauluvõistlustel osalenud. 
Olen kord isegi mõtelnud, 
et kui läheks tulevikus 
laulu õppima. Kuid seda 
on veel vara öelda. Kõige-
pealt on vaja häält edasi 
arendada ja õppida. Mõtle-
sin, et läheks ehk klaverit 

õppima, kuid praegu on 9. 
klass käsil, vaja on õppida 
ja kiire on. 

Ivo Targama, Põltsa-
maa Kultuurikeskuse 
tantsuõpetaja ja heli-
tehnik:

Olen helitehnikaga pal-
ju üritustel abiks käinud, 
seda kogu maakonnas. Kui 
kutsutakse, siis alati lähen. 
Põltsamaa kultuurikes-
kuse roll on mitte üksnes 
linna teenindada, vaid ka 
piirkonda. Ma näen, et 
aasta-aastalt läheb laste 
esinemine aina paremaks. 
Suur pabistamine ja sõnade 
segiajamine esinemise ajal 
on kadunud ja ka lavaliselt 
julgetakse rohkem liikuda. 
Enese eksponeerimine on 
tüki maad paremaks läinud 
ja see annab laulule palju 
juurde. Olen käinud tehni-
kaga abis nii lasteaedades 
kui ka koolides. Teine tore 
traditsioon, kus ma olen 
käinud, on kevaditi 4P 
raames (Pajusi, Puurmani, 
Põltsamaa vald ja Põltsa-
maa linn - toim.) laste volb-
riöö pidu. Ka seal saavad 
lapsed esineda, kogemusi 
vahetada ja suhelda. 

KOMMETAAR

Valla lasteaialastest tunnistati 
tublimaks Lea Grünvald. 
Hakkaja tüdruk publikut ei 
pelga. Pigem meeldib talle, 
kui saal on kuulajaid täis. 

Esku kooli tüdrukule, Enelin 
Treffnerile, tuli hindajate 
poolt antud ergutusauhind 
üllatusena.



NR. 5 (1334). Reede, 18.  jaanuar  20086

Jõgevamaa Keskraama-
tukogus Põltsamaal saab 
näha, mis suunas on läbi 
aastakümnete liikunud 
pruutkleidimood. Välja-
panek koosneb ehtsatest 
pruutkleitidest, mille 
valmimisaeg jääb ajavahe-
mikku 1940 kuni 2007.

 “Tahtsime midagi erilist 
teha,” ütleb raamatukogu ju-
hataja Rutt Rimmel talle oma-
sel lihtsal ja sõbralikul moel. 
“Pruutkleidid on olnud elus 
vaid kord kasutusel ja me otsus-
tasime need veel kord kappidest 
välja tuua.”

Näitusesaalis on  erinevaid 
pulmakleite alates 1940. aasta-
test ja lõpetades tänapäevaga. 
Raamatukogutöötajad pärisid 
endi emade, tütarde ja sõprade 
käest,  millist kleiti neist keegi 
pulmas kandis. Väljapaneku iga 
eksponaat on mingitpidi seotud 
raamatukogu töötajatega. Igast 
kümnendist on väljapaneku 
seas vähemalt üks kleit.

“Kaks neist on kogunisti 
ühe endise Põltsamaa raama-
tukogu töötaja Anu Terepi poolt 
õmmeldud. Mitmed kleidid on 
õmmeldud raamatukogu töö-
tajate emade poolt ja üks neist 
koguni vanaema poolt. Nii et 
igal kleidil on oma lugu ja kõik 
niidid toovad raamatukoguni 
välja,” jutustab raamatukogu 
juhataja. 

Kõige vanema eksponaadi 
vanuseks on kuuskümmend 
aastat ja see on ühe raamatuko-
gutöötaja ema leerikleit, mida 
hiljem kasutati pulmakleidina. 
Kleidi omanik elab Põltsamaal, 
teab Rimmel rääkida ja nendib, 
et kleit on küll ajahambast 
puretud, kuid väga moodne ja 
tegumoelt sobilik ka tänapäeva-
seks kasutamiseks. Selle kõrval 
olev tumeroosa pulmakleit 
aastast 1957 on juhataja enda 
ema pulmakleit. 

“Selle õmbles minu vana-
ema, kes oli elukutseline õmb-
leja. Sellepärast on ka selle 
kleidi tegumood võrdlemisi 
keeruline. Tsaari ajal noore 
neiuna käis ta talust tallu ja 
õmbles inimestele rõivaid,” 
jutustab Rimmel ja hindab, et 
ka seda kleiti sobiks tegumoelt 
tänapäevalgi kanda. 

1970. aastatest pärit kleit 
on kirjust riidest. Rimmel mee-
nutab, et sel ajal polnud riiet 
kusagilt saada ja siis tuli kleit 
õmmelda kangast, mida para-
jasti müüdi. Rõivas on kehasse 
töödeldud. Kuna sel ajal oli 
kombeks, et mehed kandsid 
naise kleidiga samast riidest 
päevasärki, siis kõnesoleva 
eksponaadi kõrval on ka meeste 
päevasärk.

Paar pulmakleiti on õm-
meldud peenvillasest riidest. 
Juuresolevatelt daatumitelt 

on näha, et pulmad on peetud 
talvel. 

Kui 50-60ndate aastate 
pulmakleidid olid võrdlemisi 
lühikesed, siis uuema aja keidid 
on kõik maani. 1980. aastate 
kleitidel on pikad pruudiloorid, 
mille peale käib veel ka lühike 
loor. Lühike loor oli pruudil 
näo ees ja kui peigmees tohtis 
pruuti suudelda, tõstis ta  loori 
näo eest ära. 

Mõnede pruutkleitide riie 
on ilmselt välismaist päritolu. 
Kui kohapealt korralikku riiet 
saada ei olnud ja välismaal oli 
noortel sugulasi, siis hangiti 
elu tähtsaimaks sündmuseks 
riie piiri tagant. Üks seitsme-
kümnendatest aastatest pärit 
pulmakleitidest ongi õmmel-
dud  väga kaunist pitskangast. 
Juhataja oletab, et kuna peig 
oli meremees, siis ilmselt tõi 
ta oma pruudile kleidiriide 
välismaalt. Välismaist päritolu 
saab olema ka samast aasta-
kümnendist pärit pruutkleit, 
mis on paksemast sädelevast 
riidest. 

Raamatukogu juhataja vii-
tab väga kaunile pika slepiga 
naturaalsiidist kleidile ja üt-
leb, et see on kindlasti  siin-
se väljapaneku kõige kallim 
pruutkleit. 

“Selle õmbles kuulus moe-
kunstnik Katrin Kuldma,” 
selgitab Rimmel. “Kleit on 
mitmekihiline, kasutatud on 
paksemat atlassiidi ja õhemat 
naturaalsiidi. Slepi küljes on 
aas ja see käis pruudile käe 
külge. Pruudi järel kõndisid 
lapsed, kes hoidsid loori. Pul-
mapidu toimus Ammende villas 
2007. aasta 1. septembril.” 
Uhke pruutkleit ongi eksponaa-
tidest kõige uuem.

Esindatud on ka õdedest 
lilleneiude kleidikesed. Esma-
kordselt on lapsed lilleneiu-
deks olnud päris pisikestena, 
teistkordselt aga juba noorte 
neidudena.

Näitus ei koosne mitte üks-
nes pruutkleitidest. Esindatud 
on ka mõned omaaegsed pul-
ma-laualehed. Raamatukogu 
vitriinides on palju omaaegseid 
pulmapilte, raamatuid ja muud 

pulmadega seonduvat.
Kogu väljapanek ühtekok-

ku annab päris hea ülevaate, 
mis aegade jooksul pulmadega 
seoses muutunud on. 

ÜLLE LÄTTE

Raamatukogus saab näha pruutkleite 
nende omas ajas ja vormis

Lisaks pulmakleitidele on näitusel väljas ka pulma- ja laululehed.

Varasematel aegadel olid moes lühemad kleidid. Pildil olev kleit 
on pärit 1964. aastast.

Laine kandis oma pulmas 1967. aastal beezikat tooni lühemat 
kleiti.

Selle kauni pruutkleidi õmbles Katrin Kuldma. Pruut kandis seda 
1. septembril 2007. Ammende villas toimunud pulmapeol.

Roosakaspunast kleiti kandis Astridi-nimeline pruut 1957. aastal.

1970-1980. aastatel olid moes pikad pruutkleidid. Parempoolne kleit on õmmeldud ajal, mil valget 
kangast saada ei olnud.


